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Isarescu: ROBOR-ul nu are nimic; garantez ca nu exista manipulare

ROBOR nu are nimic, nu exista manipulare si nicio abatere a acestui indicator de la nivelul real al pietei, a

declarat marti, în Parlament, guvernatorul Bancii Nationale, Mugur Isarescu. 

Acesta a fost întrebat daca formula cu cotatia, care se face dimineata, timp de o jumatate de ora este cea mai buna

formula de calcul în cazul dobânzilor iar în contextul în care ulterior se tranzactioneaza sub aceasta cotatie, ar

trebui vazut daca nu exista un interes, si anume ca bancile sa faca profit cât mai mult pe seama clientilor.

"Fiind numai interbancar, acolo se bat bancile, si cu mâna pe inima, pe cuvântul meu, si cu verificari pe date, se

bat pâna la o sutime de procent. Deci ele pot sa variaze în jurul cotelor afisate, dar se bat pâna la o sutime.(...)

Ideea ca fac cartel, v-am spus, în ce conditii fac cartel, daca ajung cu dobânda la 3,50%, dar nu mai mult, am vazut

pe cineva pledând ca se duce dobânda la 10%. La 3,5%, daca cineva se duce sa se împrumute la 4%, îl suna

domnul Cinteza imediat si îl întreaba ce faci? Pui în pericol stabilitatea sistemului si introduci panica pe piata?

Deci 3,5% este maxim. Deci nu se pot cartela", a afirmat guvernatorul BNR.

Potrivit acestuia, confuzia în ceea ce priveste ROBOR apare de la faptul ca se iau cifrele la o saptamâna si se

compara cu cele la 3, 6 si 12 luni, iar diferentele sunt foarte mari.

"Este adevarat ca poti sa variezi în jurul a ce se afiseaza. Confuzia apare la faptul ca se iau cifre la o saptamâna, o

zi si se compara cu cele la 3 luni, 6 luni, 12 luni. Sunt diferente foarte mari. Şi daca nu suntem atenti la acest mic

detaliu, zic, uite ba, dobânda la o saptamâna a fost 1,70% si el ia pentru ROBOR 3,10%, care e la 3 luni. Şi atunci

singura întrebare este de ce majoritatea bancilor, împreuna cu protectia cumparatorilor au luat pe creditul

populatiei ca referinta.... Nu ne legam de ROBOR. ROBOR-ul nu are nimic. Garantez în fata dumneavoastra. Nu

exista manipulare. Nu este nicio abatere a ROBOR de la nivelul real al pietei. Piata functioneaza foarte bine.

Probele ca piata functioneaza foarte bine sunt legate de stabilitatea cursului si miscarile de dobânda. Restul sunt

într-adevar manipulari, dar manipulari mediatice. Şi atunci întrebarea este de ce s-a luat dobânda la 3 luni? S-a luat

pe considerentul, din câte tin eu minte, atunci, în 2010, ca este mai stabila. Ea nu arata variatiile pe care le arata

dobânda pe o saptamâna, pe o zi, si care, în ultimele 3 - 4 saptamâni s-a plimbat de la 1,50 la 3,50", a explicat

Isarescu.

El a mai subliniat ca piata este numai interbancara si ROBOR are legatura cu creditul doar prin conexiunea care

s-a facut prin Ordonanta 50 privind contractele de credit pentru consumatori.
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Guvernatorul a reiterat si faptul ca ROBOR-ul este un indice al pietei monetare, interbancare.

"ROBOR-ul este un indice al pietei monetare, interbancare. Piata monetara interbancara este formata numai din

banci. Este formata deci din bancile care au conturi deschise la Banc Nationala a României. Aceste banci nu sunt

multe, sunt vreo 40. Sa luam cifra de 40 pentru simplificare. Alimentarea cu lichiditate a economiei românesti,

inclusiv a Trezoreriei, se face prin aceasta piata interbancara si prin bancile respective, totalul conturilor la nivelul

economiei depasind, sa zicem bilionul. Sunt numai depozite sau conturi ale persoanelor de vreo 10 milioane.

Banca Nationala nu are niciun cont de persoana fizica. Chiar persoanele de aici, noi ne luam banii tot prin banci.

Cu alte cuvine, ceea ce se numeste alimentarea cu lichiditate, sau cu bani, pentru întelegerea dumneavoastra, a

economiei românesti se face prin aceasta piata interbancara", a spus Isarescu.

El a explicat modul în care bancile fac tranzactii între ele, mentionând ca unele au surplus de lichiditate, altele au

deficit de lichiditate.

"Se vede în conturile lor curente, care sunt la Banca Nationala. Le vedem si noi. De aceea, prin acest instrument

putem sa intervenim. Noi nu stam într-un, sa spunem, prepeleac, si spunem sa facem cutare sau cutare. Noi stim

care este situatia monetara reala a fiecarei banci. Ce exista în contul fiecarei banci se numeste conditie monetara.

Deci fiecare banca, prin trezorerierul ei, primeste sa zicem doua mii de plati si face sase mii de încasari. Şi în

functie de plati si de încasari, de nivelul necesar al rezervelor minime obligatorii si de alte operatiuni pe care mai

trebuie sa le faca, are sau nu are surplus de lichiditate", a afirmat Isarescu.

Guvernatorul a adaugat ca unele banci în timpul zilei au surplus de lichiditate, altele au deficit de lichiditate astfel

ca tranzactioneaza între ele.

"Piata monetara este numai între banci. De aceea se si numeste piata monetara interbancara. Daca este numai între

banci bineînteles ca acest ROBOR sau dobânda la care fac ele tranzactii este o întelegere între banci. Întelegere

înseamna cum va duceti dumneavoastra la un magazin, cumparati un produs, întelegeti care este pretul produsului,

îl acceptati, îl platiti si bateti palma cu vânzatorul", a spus Isarescu.

El a explicat, în context, ca exista doua tipuri de întelegere si ca numai întelegerea de tip cartel este interzisa.

"Singura întrebare este urmatoarea. Exista riscul ca ROBOR-ul, ca dobânda stabilita între banci sa fie de tip

cartelar? Şi noi spunem nu. Acesta este raspunsul. Cu alte cuvinte, la întrebarea daca a fost manipulat ROBOR-ul,

raspunsul este nu. Categoric", a spus Isarescu.

De asemenea, el a explicat motivul pentru care BNR a decis sa se prezinte la audieri cu tot Consiliul de

Administratie.

"Am venit împreuna cu colegii mei din Consiliul de Administratie pentru ca am observat ca în opinia publica

exista o usoara confuzie. Se crede ca Banca Nationala este condusa de o singura persoana. Noi avem o conducere

colectiva. Este vorba de guvernator, prim-viceguvernator, doi vice-guvernatori si cinci membri ai consiliului de

administratie. Responsabilitatea pentru deciziile luate este responsabilitatea acestui Consiliu. Acesta este motivul

pentru care suntem toti aici, nu pentru ca sa impresionam, ci pentru a raspunde legii care ne guverneaza", a afirmat

Isarescu.
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